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بحرانقلمبند

بهشماهمهجاخوشمیگذرد!

اولسرمربیانتخابمیکردید

نقل قولنكته بازی

خسرویوفا:
درورزشقویشدهایم

محمود خســروی وفا، رئیس کمیته ملی المپیک 
شــرایط ورزش ایران را با روزهای قبل از انقلاب و 
امروز مقایسه کرده اســت. او از کوهنوردی شروع 
کرده؛ از روزهایی که کوهنوردان ایرانی افتخاری در 
این رشته نداشتند؛ »من آرزو داشتم روزی ایرانی ها 
به اورست صعود کنند. ارتش قبل از انقلاب یک تیم 
را فرستاد ولی نتوانستند کاری بکنند. از مسیرهای 
ســاده اطراف تبت هم رفتند؛ یعنی از یک مســیر 
دیگری غیر از مسیر اصلی که کاتماندو است. ارتش 
هم پشتیبانی شان کرد. ضمن احترام به آنها عرض 
می کنم که از راه ساده ای رفته بودند. الان زنان ایرانی 
قله های بزرگ دنیا را فتح می کنند. به قله های سخت 
هیمالیا صعود می کنند. اینها چیزهای نشدنی  بود. 
گروه خانم های ما به قله اورست رفتند و آنجا پرچم 
یا فاطمه الزهرا سلام الله علیها را به اهتزاز درآوردند. 
روی قله، خاک تربت حضرت اباعبدالله علیه  السلام را 
گذاشتند. ما روزی آرزو داشتیم یک ایرانی به این قله 
صعود کند. الان قله های زیادی زیر پای ایرانی هاست. 
ما فیلم های رزمی را قبل از انقلاب نگاه می کردیم، 
فکر می کردیم هیچ موقع غیر از چشم بادامی ها، کسی 
نمی تواند در رزم وارد شود. الان مربیان آنها ایرانی اند، 

مدال هایشان در دامن ایرانی هاست؛ ایران قوی.« 
خســروی وفا از افتخارات دیگری هم صحبت کرده 
است: »واقعا ما والیبال داشتیم؟ تا مدتی بعد از انقلاب 
هم نداشتیم. یادم نمی رود، زمانی در دهه ۷۰ رهبر 
انقلاب در دیداری گفتند اعتقادشان این است که 
ایران در میدان های بین المللی ورزشی باید یکی از 
3کشور اول در جهان باشد. من در دلم گفتم ایشان 
چطور می گوید ما اول جهان بشویم؟ اما شدیم! باور 
نداشــتیم که می توانیم. بچه های شهید در جامعه 
این باور را به وجود آوردند که می شــود روی پایمان 
بایستیم. مثلا در فوتبال لژیونرهای با ارزشی داریم. 
باشگاه های خارجی از ایران بازیکن جذب می کنند. 
فوتبال ما رشد کرده اســت، فوتبالیست های ما در 
سطح اول اروپا بازی می  کنند. پشت سرهم سهمیه 
بازی های جام جهانی را کسب می کنیم. در آسیا حرف 
برای گفتن داریم. در ورزش های رزمی بلااســتثنا  
حرف برای گفتن داریم. در ورزش های قدرتی مثل 
وزنه برداری، همیشه می گفتیم الکسیف روسی هست 
و هیچ وقت بهتر از او نخواهد آمد. حسین رضازاده آمد 
و این انحصار را شکست، بهداد سلیمی همینطور. 
واقعا قبل از انقلاب کدام کشــوری می توانست ادعا 
داشته باشد که در ســنگین وزن مدال کسب کند؟ 
تمام مدال های این رشــته برای شوروی)روسیه( 
بود. الان در اختیار ایران است. همینطور رشته های 
دیگر، هیچ فرقی نمی  کنــد. تحولاتی رخ داد که در 
ورزش واقعا قوی شــدیم.«  او معتقد است که ایران 
شرایط بهتر شدن را هم دارد: »ظرفیت ورزش کشور 
ما بیش از اینها ست؛ یعنی با نقطه مطلوب هنوز خیلی 
فاصله داریم. الحمدلله پایه اش را داریم. شالوده اش 
خوب ریخته شده است. حالا باید بتوانیم روی این 
پایه، بنای خوبی بسازیم. اگر خوب بنا نکردیم، نباید 
فکر کنیم که دستمان خالی است. اشکال به سازه وارد 
است، نه به پایه. بعد از انقلاب، پایه  محکمی ایجاد شد. 
جوان های ایرانی خودشان را پیدا کردند، چه زن و چه 
مرد؛ لذا من فکر می کنم که ما در این زمینه، اگرچه با 
ایران قوی خیلی فاصله داریم، اما همین الان به شما 
می گویم که ظرفیت هــای بین المللی ما، در زمینه 
داورها، مربی ها، ورزشــکارها، مدال ها، اصلا با دوره 

قبل از انقلاب قابل مقایسه نیست.«
خســروی وفا از تختی هم یادی کرده است: »بعد از 
انقلاب تحولات زیادی در ورزش به وجود آمد. چند 
ســال قبل در یک مصاحبه ای در جــوار مزار آقای 
تختی، نام آقای طوقانی را بردم که یکی از شهدای 
ورزشکارمان هســتند. گفتم اگر شهید طوقانی در 
زمان تختی بود، قطعا مثل تختی می شد و اگر آقای 
تختی فوت نکرده بود، امروز جزو شهدای ورزشکار 
ما بود. این تفکر، سالم بوده اســت. این تفکر سالم 
همه  جای دنیا جواب می دهد؛ پس حتما با شرافتند. 
اگر امروز اتفاقی بیفتد، شما فکر می کنید ورزشکارها 
شهید نمی شــوند؟ من می گویم شهید می شوند. 
چرا؟ نگاه کنید ببینید همین الان در بین شهدای 
مدافعین حرم ورزشکاران هستند. محافظ های شهید 
حاج قاسم سلیمانی تکواندوکار بودند. اینها آدم های 

با شرافتی اند و سالم و ساده زندگی کرده اند.«

وز چهره ر

خبریاز»رئیس«نبود
پایان کار استراماچونی با الغرافه قطر

لیگ برتر ایران)جام خلیج فارس( 
امتیاز تفاضل گل گل -/+ باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه
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به جرأت می توان گفت جدایی آندره ا استراماچونی 
از استقلال، یکی از پرســروصداترین پرونده های 
سالیان اخیر فوتبال ایران بود. او در حالی از جمع 
آبی پوشان جدا شــد که تیم نتایج خوبی به دست 
آورده بــود و نمایش های باکیفیتی هم داشــت. 
استراماچونی به بهانه عدم دریافت بموقع مطالباتش 
از اســتقلال رفت تا بتواند کل رقــم قراردادش را 
بگیرد، ترفندی که قبل و بعــد از این مربی هم از 
سوی کسان دیگری تکرار شــده بود. با این حال 
گروهــی از هــواداران چنین مســئله ای را قبول 
نداشــتند و معتقد بودند جدایی اســترا »پشت 
پرده« دارد. از آن زمان به بعد همه منتظر مشخص 
شدن تیم بعدی استرا بودند تا ببینند او در تجربه 

دیگرش چه خواهد کرد. این تیم، الغرافه 
قطر بود که استراماچونی چیزی حدود 
2ســال در آن کار کــرد و به موفقیت 
قابــل توجهی هم دســت نیافت. این 
همکاری، سرانجام با تعطیلی لیگ قطر 
برای برگزاری مسابقات جام جهانی به 

پایان رسید و استراماچونی از الغرافه جدا 
شد. این در حالی اســت که تیم او در رده 

چهارم جدول قرار داشت و البته مهم ترین 
خاطره ای کــه از این دوران بــه جا خواهد 

ماند، به شکســت عجیب و 8بر 2تیم استرا برابر 
الاهلی امارات در لیگ قهرمانان مربوط می شــود. 

نه؛ در قطر خبری از »رئیس« نبود.

مهدی؛غریبهبزرگ!
هواداران استقلال آرام آرام در حال از یاد بردن تصویری هستند 
که از مهدی قائدی داشتند. فعلا فقط ســایه ای از این بازیکن به 
فوتبال ایران برگشته و خبری از آن استعداد ذاتی و آن تصمیم های 
هوشمندانه مهدی در زمین نیســت. او را در نخستین سال های 
بازی برای استقلال، با شخصیت معروف »باشو، غریبه کوچک« 
مقایســه می کردند و در انتظار کنار رفتن ذره های غبار از مقابل 
چهره اش بودند. حالا اما مهدی، یک »غریبه بزرگ« برای باشگاه 
شده است؛ بازیکنی که برچسب سوپراستار دارد اما گل نمی زند، 
پاس گل نمی دهد، گره بازی ها را بــاز نمی کند و حتی در چنین 
فرمی، از تعویض شدن ناراحت می شود. با این همه، آنچه در این 
فصل برای مرد شماره 2۰ اســتقلال اتفاق می افتد، می تواند تنها 
یک کابوس موقت باشــد. او در همین جدال امروز با نســاجی، 
می تواند همه  چیز را تغییر بدهد. کافی اســت مهدی دوباره برای 
چند دقیقه قائدی شود تا هوادارها دوباره برای چند هفته سرگرم 

ستایش اش باشند.
 از یک جهت، باید به مهدی قائدی حق داد که دچار افت روحی 
شود. او ستاره تأثیرگذار استقلال و پای ثابت اردوهای تیم ملی 
بود که به امارات رفت. نیمکت نشــینی در الاهلی اما همه  چیز 
را از این بازیکن گرفــت. مهم ترین ضربه بــرای این بازیکن، از 
دست دادن جام جهانی بود. او در بازگشت به لیگ برتر، آرامش 
همیشگی اش را نداشــت و تأثیر این ماجرا خیلی زود در روند 
بازی اش پیدا شــد. مهدی تا امروز فقط در یک بازی لیگ برتر 
برای استقلال درخشــیده و این عملکرد به هیچ وجه قابل دفاع 
نیســت. از جهت دیگر اما، باید پذیرفت که چنین مســائلی در 
دنیای فوتبال تا حدود زیادی طبیعی هستند. اصلا عجیب نیست 
که بازیکنان درجه یک با بدشانسی روبه رو شوند و بازیکنی که 
همیشــه در حصار یک اتفاق بد بماند، هیچ وقت بزرگ نخواهد 
شد. اصلا مگر خود مهدی قائدی نبود که از آن تصادف فاجعه بار 
و همه ماجراهای بعدی، به سلامت عبور کرد تا  بهترین روزهای 

فوتبالش را سپری کند؟
 سوپرجام یک شــانس دوباره برای مهدی قائدی است؛ یک مرز 
باریک بین تبدیل شدن به قهرمان آبی ها و پس گرفتن تاج و تخت 
با دوخته شدن به نیمکت تیم ساپینتو. او به هیچ قیمتی نباید این 
فرصت را از دست بدهد. این یک پیچ تعیین کننده در مسیر این 

فصل مهدی قائدی خواهد بود.

محمد زارعی| روزبه چشمی در جام جهانی گذشته یکی 
از مهره های مورد اعتماد کارلوس کی روش بود تا جایی 
که مرد پرتغالی از او به عنوان مدرن ترین مدافع ایران یاد 
کرد. حالا با بازگشت این مربی به فوتبال ایران، چشمی 
بار دیگر به اردوهای تیم ملی دعوت شده تا شاید بتواند 
نظر این مربی را برای حضور در قطر جلب کند. به همین 
بهانه با او درخصوص آخرین وضعیت خودش، تیم ملی و 

استقلال، گفت و گویی داشته ایم.

  قبل از تعطیلات لیــگ پیروزی خوبی مقابل 
هوادار به دســت آوردید تا فشــار روی پرسپولیس 

صدرنشین حس شود.
بازی پایاپایی بود امــا موقعیت های دیگری هــم برای گلزنی 

داشتیم.

  البته رقابت های باشگاهی برای استقلال هنوز 
تمام نشده و باید در سوپرجام با نساجی بازی کنید.

سوپر جام بازی حساسی اســت و هر دو تیم شانس خوبی برای 

قهرمانی دارند. ما تلاش می کنیــم که با جام به تهران برگردیم 
و قطعا این تنها کاری است که می توانیم برای هواداران مان در 

این مقطع انجام بدهیم.

  11هفتــه  ای که از لیگ برتر گذشــت برای 
استقلال چطور بود؟

ما تغییراتی را در بین بازیکنان داشتیم. یکسری تفکرات هم 
در تیم عوض شد ولی در کل روند خوبی را طی کردیم. البته 
در چند بازی امتیازات راحتی را از دست دادیم و با اینکه تیم 
برتر زمین بودیم، نتوانســتیم 3امتیاز بازی را بگیریم. سعی 
می کنیم همین روند را ادامه بدهیــم و حتی عملکرد بهتری 

داشته باشیم.

  در مورد عملکرد خــودت بگو، همان روزبه 
چشمی ای بودی که همه انتظار داشتند؟

قبول دارم که باید بیشــتر تلاش کنم. البته در طول هفته و در 
تمرینات همیشه با تمام وجود تلاش کرده ام اما باید از چیزی که 

هستم، بهتر شوم و همه توانایی هایم را برای تیم بگذارم.

  دربی بعد از جام جهانی برگزار می شــود. 
دوست داشــتی قبل از جام جهانی مقابل پرسپولیس 

بازی کنید؟ 
این تصمیمی است که سازمان لیگ گرفته. اگر قبل از جام جهانی 
بازی را برگزار می کردند، ما مطیع بودیــم و الان هم که بعد از 

جام جهانی است، باز هم ما مشکلی نداریم.

  اما این روزها استقلال در شرایط خوبی است 
و شاید بهتر بود زودتر بازی برگزار می شد.

گفتم برای ما فرقی نمی  کند. ما همین الان حاضریم بازی کنیم 
ولی این تصمیمی است که به خاطر تیم ملی گرفته شده است.

  بازگشت کی روش برایت بد نشد. او که تو را 
قبلا به تیم ملی دعوت کرده بود، باز هم این فرصت را در 

اختیارت گذاشت که در تیم باشی.
این شانس دوباره ای است که به من داده شد. تلاش می کنم تا در 
جام جهانی باشم البته این بستگی به صلاحدید سرمربی دارد. 

اگر هم نبودم، برای تیم ملی آرزوی موفقیت می کنم.

همه ستاره های اســتقلال و نســاجی یک هدف 
مشترک برای مسابقه امروز دارند و آن بردن سوپرجام 
اســت. این بازی اما شــاید برای هیچ بازیکنی به اندازه 
سیدحسین حسینی مهم نباشد. او برای نخستین بار در  قامت 
کاپیتان اســتقلال، به بردن یک جام قهرمانی نزدیک می  شود و 
برای نخستین بار می تواند در یک جشــن قهرمانی، جام را زودتر 
از هم تیمی ها بالای سر ببرد. جدایی وریا در تابستان، شروع دوران 
تازه ای برای سیدحسین در این فصل بود. او حالا دیگر کاپیتان شماره 
یک باشگاه به شمار می رفت و مسئولیتی سنگین تر از  گذشته بر عهده 
داشت. سید فصل بسیار خوبی را ســپری کرد و حالا بردن یک جام، 
همه  چیز را برای او در وضعیت ایده آل  تری قرار خواهد داد. در بین همه 
نفرات فعلی استقلال، فقط 2بازیکن موفق شده اند با پیراهن این تیم 
در لیگ برتر و جام حذفی به قهرمانی دست پیدا کنند. سیدحسین 
درصورت پیروزی استقلال در این مســابقه، در کنار روزبه چشمی 
به یکی از 2بازیکنی تبدیل می شود که همه جام های داخلی را 
با استقلال برده است. او همچنین می تواند نخستین کاپیتان 

قهرمان استقلال در تاریخ سوپرجام باشد.
 این آخرین محک سیدحسین قبل از پایان رسمی دیدارهای 
فوتبال ایران به بهانه شروع جام جهانی خواهد بود. تا اینجا او گلری 
کاملا مطمئن نشان داده و در لباس تیم ملی نیز یک نمایش فراتر 
از حد انتظار روبه روی سنگال داشته است. درخشش در سوپرجام 
و قهرمانی در این مســابقه، شاید آخرین چیزی اســت که او برای 

تحمیل کردن خودش به تیم ملی به آن نیاز دارد. اگر حضور بیرو را از 
همین حالا در فهرست نهایی تیم ملی قطعی بدانیم و امیر عابدزاده 
نیز از شانس زیادی برای انتخاب شــدن به عنوان گلر دوم برخوردار 
باشد، سیدحسین نزدیک ترین گزینه برای ایستادن در جایگاه سوم 
دروازه بان ها و رفتن به جام جهانی برای نخستین بار است. او فعلا یک 
قدم جلوتر از نیازمند و اخباری قرار دارد و درخشش روبه روی نساجی، 
این فاصله را بیشتر هم خواهد کرد. حسینی به خوبی اهمیت بازی 
مهم امروز را درک می کند و همه تلاش  اش را برای بسته نگه داشتن 
دروازه روبه روی نســاجی، به کار خواهد بســت. او سال های بسیار 
سختی را پشت سر گذاشته و رقبای زیادی را کنار زده تا به مرد اول 
دروازه استقلال تبدیل شود و بازوبند کاپیتانی تیم را نیز به بازو ببندد. 
سیدحسین به هیچ قیمتی نمی خواهد فرصت رسیدن به نخستین 

جام با این بازوبند را از دست بدهد.
 کاپیتان این روزهای استقلال تا امروز با این تیم 2بار فاتح لیگ برتر 
شده و یک بار هم جام حذفی را برده است. اگر او بتواند در نبرد سیرجان 
قهرمانی را جشن بگیرد، چهارمین جامش را با استقلال کسب می  کند و 
با رسیدن به رکورد مهدی رحمتی، در فهرست بازیکنان پرافتخار تاریخ 
استقلال قرار می گیرد. از زمان شروع لیگ برتر فوتبال ایران، مجتبی 
جباری با 5قهرمانی پرافتخارترین بازیکن استقلال به حساب می آید 
اما حســینی درصورت بردن بازی امروز، فاصله زیادی با رسیدن به 
رکورد مجتبی نخواهد داشت. او هنوز یک آینده جذاب را در استقلال 

در پیش خواهد داشت.

کاپیجام!
شاید حسینی امروز اولین جامش 

را به عنوان کاپیتان استقلال 
بالای سر ببرد

شانس دوباره به من داده شد
 روزبه چشمی یکی از نفراتی است که با حضور کی روش بار دیگر به تیم ملی دعوت شده

 و حالا تمام تلاشش را می کند تا به لیست نهایی برسد

باور می کنیــد برای ســاعت های 
طولانی تیتر اول یکی از سایت های 
پرمخاطب ورزشی مربوط به این 
بود که کارلوس کی روش در محل 
تمرین تیم ملی یک جفت قلم بند 
پیدا کرده و دنبال یافتن صاحب آن بوده 
است؟ این خبر آنقدر مهم اســت که واقعا باید برایش ویژه نامه 
درآورد. خود رسانه منتشر کننده از لفظ »پلیسی« برای توصیف 
شرایط استفاده کرده، اما به نظر ما کم  لطفی صورت گرفته است. 
این موضوع را باید جنایی و کارآگاهی دانســت. واقعا مســئله 
بنیادین و مهمی بود که نباید ساده از کنارش عبور کرد. سایت 
مزبور در پایان هزار کلمه توضیح و تشریح، نهایتا رضایت داده 
گره گشایی کند و فهمیدیم قلم بندها مال آریا برزگر بوده است. 
این رسانه در پلان پایانی هم آورده: »بر خلاف انتظارها کی روش 

با لبخند قلم بندها را به برزگر تحویل داد.« آه، خدای من!

آندره آ اســتراماچونی، ســرمربی 
پیشــین اســتقلال کــه در یک 
فصل ونیم گذشته هدایت الغرافه 
قطر را بر عهده گرفته بود، به تازگی 
به دوران همکاری اش با این باشگاه 
پایان داد. حضور استرا در قطر با هیچ 
دستاورد بزرگی همراه نبود. با این حال او با لبخند دوحه را ترک 
کرده و در پاسخ به رسانه های ایتالیایی گفته: »دوران خوبی در 
الغرافه داشتم. همچنین دختر من در قطر به دنیا آمد، بنابراین 
هرگز این کشــور را فراموش نخواهم کــرد. اینجا در قلب من 
می ماند.« البته برای اینکه قطر در قلب شما باشد، دلایل دیگری 
هم وجود دارد؛ ازجمله اینکه پول خوبی به دســت آوردی و با 
جدایی زودهنگام، احتمالا مزد دوران خانه نشینی را هم خواهی 
گرفت؛ شبیه اتفاقی که در استقلال برایت رخ داد. اساسا همه جا 

به شما خوش می گذرد استاد!

شرایط تیم ملی امید کشورمان هم 
جالب است. با مهدی مهدوی کیا 
همکاری نشــد و او نیز بــا پایان 
قراردادش نخواســت در تیم ملی 
بماند. در نتیجه الان ماه هاســت 
که تیم امید سرمربی ندارد. در چنین 
شرایطی مهدی تاج، رئیس فدراسیون فوتبال به جای اینکه دنبال 
تعیین تکلیف کادرفنی باشد، ابتدا برای پست مدیر یا سرپرست 
تیم حکم زده است؛ آقایی به اسم مهران فرقانی که معاون اجرایی 
باشگاه نفت آبادان بوده است. حالا اینکه ایشان صلاحیت حضور 
در این مسند را داشــته یا نه، بحث جداگانه ای است، اما اساسا 
تجربه نشان می دهد بهتر است انتخاب سرپرست با نظر سرمربی 
صورت بگیرد تا بعدا بحثی باقی نماند. حتما یادتان هســت که 
رابطه کالدرون با افشــین پیروانی یا در همین تیم امید رابطه 

فرهاد مجیدی با حمید استیلی چطور بود...


